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WADA: USA mají problém s dopingem
infokuryr.cz/n/2024/07/25/wada-usa-maji-problem-s-dopingem

Americké antidopingové úřady se snaží hlídat zahraniční
sportovní akce místo svých vlastních, prohlásil šéf agentury
Witold Banka

Prezident Světové antidopingové agentury (WADA) Witold Banka
prohlásil, že USA by se měly ujistit, že jejich vlastní sportovní
organizace dodržují mezinárodní dopingové kodexy, než budou
obviňovat jiné země z nezákonného vylepšování svých sportovců.

Na středečním zasedání Mezinárodního olympijského výboru (MOV) v
Paříži Banka obhajoval rozhodnutí své agentury povolit 23 čínským
plavcům, aby soutěžili na olympijských hrách v Tokiu v roce 2021 po
pozitivním testu na stopové prvky léků zvyšujících výkonnost.

Vzhledem k tomu, že 11 z těchto plavců se chystá tento měsíc soutěžit
na hrách v Paříži, obvinila Americká antidopingová agentura (USADA)
WADA ze zametání skandálu „pod koberec“, zatímco ministerstvo
spravedlnosti USA zahájilo trestní vyšetřování této agentury. vyřízení
případu.

Obvinění USADA jsou „politicky motivovaná“ a založená na protičínské
zaujatosti, řekl Witold MOV.

„Pokud americké úřady prosadí jurisdikci nad případy, které s nimi
nemají nic společného,   pak riskuje, že Spojené státy vyřadí z
globálního antidopingového systému,“ dodal a poukázal na to, že USA
se již pokusily dát si tuto jurisdikci s přijetí Rodčenkovova zákona v
roce 2020. Tato legislativa umožňuje USA stíhat občany jiných zemí
podezřelé z dopingu za předpokladu, že soutěží po boku Američanů
nebo na sportovních akcích s finančními vazbami na USA.
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„USADA se snaží postavit se nad zbytek světa, možná dokonce
nahradit WADA,“ prohlásil Banka a dodal, že „to nelze dovolit.“

„Nepříjemnou pravdou pro USADA je, že se jí nedaří řešit významný
problém, kterým je, že 90 % amerických sportovců soutěží mimo
ochranu kodexu [WADA],“ pokračoval Banka. 

Profesionální a vysokoškolské sportovní organizace v USA stanovují
své vlastní dopingové normy, přičemž svazy sportovců mohou
vyjednávat o testovacích protokolech a trestech za užívání drog. To
vedlo k výrazně odlišným dopingovým pravidlům mezi organizacemi,
kdy Národní fotbalová liga (NFL) rozdávala šestizápasové suspendace
za užívání anabolických steroidů a Major League Baseball (MLB)
suspendovala poprvé porušující pravidla na 25 zápasů.

USADA obecně netestuje sportovce v profesionálních nebo
vysokoškolských ligách, ale testuje amatérské americké atlety, kteří
doufají, že budou soutěžit na olympijských hrách. Podle Banky tři
čtvrtiny těchto sportovců začínají svou kariéru v kolegiálním systému,
což znamená, že „většina elitních amerických sportovců zpočátku
pochází ze systému, který funguje mimo celosvětově uznávaný
standard čistých sportů. USADA nedělá nic pro řešení tohoto
závažného problému.“

Banka přímo neobvinila americké sportovce z dopingu. Tvrdil však, že
orgány činné v trestním řízení po celém světě řekly WADA, že „USA
jsou obrovským trhem pro prodej a distribuci léků zvyšujících výkon“.

„Pokud budou USA nadále ohrožovat“ harmonizaci antidopingových
pravidel, „izolují se od globální sportovní komunity a ponesou to
významné důsledky pro americký sport,“ varoval Banka. Bývalý šéf
WADA Dick Pound již varoval , že Rodčenkovův zákon by mohl být
shledán neslučitelným s kodexem WADA, což by mohlo vést k tomu, že
Los Angeles ztratí právo pořádat letní olympijské hry v roce 2028.
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